

研究论文

分子动力学模拟浓度和温度对TATB/PCTFE PBX力学性能的影响

马秀芳¹, 肖继军¹, 黄辉², 朱伟¹, 李金山², 肖鹤鸣^{*1}

(¹南京理工大学化工学院 南京 210094)

(²中国工程物理研究院化工材料研究所 绵阳 621900)

收稿日期 2005-1-21 修回日期 2005-7-21 网络版发布日期 接受日期

摘要 为探讨高聚物粘结炸药(Polymer Bonded Explosive, PBX)的力学性能随温度和高聚物浓度而变化的规律, 用分子动力学(MD)方法和compass力场, 对著名高能炸药1,3,5-三氨基-2,4,6-三硝基苯(TATB)与常用高聚物粘结剂聚三氟氯乙烯(PCTFE)所构成的TATB/PCTFE PBX进行模拟计算. 结果表明, 在一定范围内, 随高聚物浓度的增加, PBX的弹性系数和模量减小, 表明其刚性减小、弹性增加; 而随温度的升高, PBX的刚性减小、弹性增强. 还发现PBX的结合能随浓度增高而增大, 随温度升高而减小.

关键词 [高聚物粘结炸药\(PBX\)](#) [分子动力学\(MD\)](#) [力学性能](#) [结合能](#) [温度](#) [粘结剂浓度](#)

分类号

Effects of Concentration and Temperature on Mechanical Properties of TATB/PCTFE PBX by Molecular Dynamics Simulation

MA Xiu-Fang¹, XIAO Ji-Jun¹, HUANG Hui², ZHU Wei¹, LI Jin-Shan², XIAO He-Ming^{*1}

(¹ Institute of Chemical Engineering, Nanjing University of Science and Technology, Nanjing 210094)

(² Institute of Chemical Materials, China Academy of Engineering Physics, Mianyang 621900)

Abstract In order to explore effects of polymer concentration and temperature on mechanical properties of polymer bonded explosive (PBX), molecular dynamics method and compass force field were adopted to simulate 1,3,5-triamino-2,4,6-trinitrobenzene (TATB) coated with polychlorotrifluoroethylene, TATB/ PCTFE PBX. The mechanical properties, *i.e.* elastic coefficients, tensile modulus, bulk modulus, shear modulus and poisson's ratio, and binding energy of PBX were obtained. It was found that to a certain extent with the increase of polymer concentration or temperature, the elastic coefficients and moduli were decreased, to show the rigidity of PBX reduction and its elasticity enhancement. The results also show that binding energies between TATB and polymer were increased with the enhancement of polymer concentration, but decreased with the temperature enhancement gradually.

Key words [TATB-based polychlorotrifluoroethylene bonded explosive](#) [molecular dynamics](#) [mechanical property](#) [binding energy](#) [temperature](#) [polymer concentration](#)

DOI:

通讯作者 肖鹤鸣 xiao@mail.njust.edu.cn

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(375KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“高聚物粘结炸药\(PBX\)”的 相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

- [马秀芳](#)
- [肖继军](#)
- [黄辉](#)
- [朱伟](#)
- [李金山](#)
- [肖鹤鸣](#)
-